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日 程 安 排 

12月5日 

7：00 — 8：00 早餐      地点：辽宁大厦一楼西餐厅 
8：00 在辽宁大厦门前乘车去沈阳师范大学学术报告厅 
8：30 — 9：20 开幕式                     地点：沈阳师范大学学术报告厅 
9：20 — 9：30 全体合影留念                

9：30 —11：20 
第一单元 二十一世纪的国家变革   地点：沈阳师范大学国际商学院会议

室  
主持人：谢立中（北京大学）      评论人：Jean Oi（美国斯坦福大学） 

9：30 — 9：50 
Christine Wong（英国牛津大学） 

重塑二十一世纪的政府：中国是否能逐步改革公共部门 

9：50 —10：10 
Frank Pieke（英国牛津大学） 
列宁主义与市场：一项关于党校的研究 

10：10—10：30 
王汉生（北京大学） 
基层社会中“看得见”与“看不见”的国家——发生在一个商品房小区中的几个

故事 

10：30—10：50 
熊跃根（北京大学） 
国家的回归抑或历史的回归—转型时期中国的社会保护机制的形成与发展 

10：50—11：20 讨论 
11：30 国际商学院门前乘车返回辽宁大厦 
12：00—13：00 午餐    地点：辽宁大厦一楼西餐厅  

14：00—16：00 
第二单元 中国的社会结构与国家的回归   地点：辽宁大厦五楼第5会

议室  
主持人：Frank Pieke（英国牛津大学）评论人：Andrew Walder（美国斯坦福大学） 

14：00—14：20 
刘平（沈阳师范大学）   
中国信访制度改革的沈阳模式——以新二元社会结构分析为视角 

14：20—14：40 
孙立平（清华大学）  
转型期中国社会结构的定型化及其影响 

14：40—15：00 
Vivienne Shue（英国牛津大学） 
为人民服务：关于国家建设和奉献 

15：00—15：20 
卢晖临（北京大学） 
后集体时代中国乡村的地位竞争 

15：20—15：50 讨论 
15：50—16：00 茶歇 

16：00—18：00 
第三单元 重建中央与地方的关系    地点：辽宁大厦五楼第5会议室  
主持人：刘平（沈阳师范大学） 评论人：张宛丽（中国社会科学院） 

16：00—16：20 
谢立中（北京大学） 
弱干预驱逐强干预:新自由主义转向的重要动力—以日本战后的发展经济为例 

16：20—16：40 
Daniel Koldyk（英国牛津大学） 
调控基层? 社区建设政策的比较分析 

16：40—17：00 
王彦斌（沈阳师范大学） 
企业组织行为的体制性二元特征 

17：00—17：20 
李春玲（中国社会科学院） 
中产阶级的兴起及其社会政治态度 

17：20—18：00 讨论 
18：00—19：30 晚餐     地点：辽宁大厦一楼第二宴会厅  
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Programme 
5 December 

7:00 - 8:00 Breadfast    Place：the Buffet Dining Hall on the First Floor, Liaoning Dasha 
8:00 From Liaoning Dasha To Shenyang Normal University  
8:30 - 9:20 Opening ceremony             Place：Shenyang Normal University Reporting Hall 
9:20 - 9:30 Taking Photo  

9:30 -11:20 

Panel 1: Building a New Party-State    Place:Shenyang Normal University Conference 
Room in College of International 
Business 

Host: Xie Lizhong（Peking University）    
Commentator: Jean Oi（Stanford University） 

9:30 - 9:50 Christine Wong（University of Oxford） 
Rebuilding Government for the 21st Century: Can China Incrementally Reform the Public Sector? 

9:50 -10:10 Frank Pieke (University of Oxford) 
Leninism and the Market: A View from Party Schools 

10:10-10:30 
Wang Hansheng（Peking University） 
The “Visible” and “Invisible” State in the Grassroots Society: Several Stories Taking Place 
in an Apartment Community 

10:30-10:50 
Xiong Yuegen（Peking University） 
The Return of the State or the Reversal of History:The Formation and Development of  
the Social Protection System in China during the Transformation Era 

10:50-11:20 Discussion  
11:30 From Shenyang Normal University To Liaoning Dasha 
12:00-13:00 Lunch        Place:the Buffet Dining Hall on the First Floor, Liaoning Dasha 

14:00-16:00 

Panel 2: China's Changing Social Structure and the Party-state    
Place:Hall on the Fifth Floor, Liaoning Dasha 
Host :Frank Pieke（University of Oxford） 
Commentator: Andrew Walder（Stanford University） 

14:00-14:20 
Liu Ping（Shenyang Normal University）   
The Shenyang Model in Reforming the Petition System—— From the Perspective of New 
Dual Social Structure Analysis 

14:20-14:40 
Sun Liping（Tsinghua University）  
The Crystallization of the Structure of Chinese Society in the Transformation Era and Its 
Implications 

14:40-15:00 Vivienne Shue（University of Oxford） 
Serve the People: On Statemaking and Sacrifice 

15:00-15:20 Lu Huilin（Peking University） 
Status Competition in Rural China in the Post-Collectivism Era 

15:20-15:50 Discussion 
15:50-16:00 Tea and coffee break 

16:00-18:00 

Panel 3: Social Change and the Party-State   
Place:Hall on the Fifth Floor, Liaoning Dasha 
Chair: Liu Ping（Shenyang Normal University） 
Commentator: Zhang Wanli（Chinese Academy of Social Science） 

16:00-16:20 
Xie Lizhong（Peking University） 
Weak Intervention Replaces Strong Intervention, An Important Driving Force of The  
Neoliberal Turn: A Case Study of the Post War Japanese Economy 

16:20-16:40 Daniel Koldyk（University of Oxford） 
Engineering the Grassroots? A Comparative Analysis of the Shequ Jianshe Policy 

16:40-17:00 Wang Yanbin (Shenyang Normal University) 
Institutional Dualism in Firms' Organizational Behaviour 

17:00-17:20 Li Chunling (The Chinese Academy of Social Science)   
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The Rise of the Middle Class and Its Political Attitude 
17:20-18:00 Discussion 
18:00-19:30 Dinner     Place:Banqueting Hall on the First Floor, Liaoning Dasha  

日 程 安 排 
12月6日 

07：00—08：00 早餐      地点：辽宁大厦一楼西餐厅 

08：30—10：10 
第四单元 国家与社会的边界          地点：辽宁大厦五楼第5会议室  
主持人：王宁（中山大学）   评论人：Andrew Walder（美国斯坦福大学） 

08：30—08：50 
Anna Boermel（英国剑桥大学） 

老年人与（非）关怀性国家 

08：50—09：10 
Fernanda Pirie（英国牛津大学） 

寻找国家：西藏东部的权力与秩序 

09：10—09：30 
项 飚（英国牛津大学） 

你必须靠自己... ... 还有国家！ 

09：30—10：00 讨论 

10：00—10：10 茶歇 

10：10—12：00 
第五单元 国家变革的再思考    地点：辽宁大厦五楼第5会议室  
主持人：孙立平（清华大学）      评论人：Vivienne Shue（英国牛津大学） 

10：10—10：30 
王宁（中山大学） 

先易后难,最小抵制与国家政策的路径 

10：30—10：50 
陈映芳（华东师范大学） 

社会运动与“国家——社会关系”的演变逻辑 

10：50—11：10 
李人庆（中国社会科学院）  

改革后中国的政治发展和体制变迁:多视角和多层面的考察 

11：10—11：30 
Maria Csanadi（匈牙利科学院） 
共产党的型变：从实体到系统与从系统到实体 

11：30—12：00 讨论 

12：00—13：00 午餐       地点：辽宁大厦一楼西餐厅  

14：00—17：30 
第六单元 当地政府的重建               地点：辽宁大厦五楼第5会议室  
主持人：陈映芳（华东师范大学） 评论人：Jean Oi（美国斯坦福大学）  

14：00—14：20 
杨善华（北京大学） 

税费改革后中西部地区乡镇政权的角色困境与应对策略 

14：20—14：40 
Rachel Murphy（英国牛津大学）、陶然（中国科学院） 
中国西部贫困省的财政转移中的政治：中央政策与地方政府 

14：40—15：00 
Jing Vivian Zhan （香港中文大学） 

分散中央权力：中国财政改革中的中央政策 

15：00—15：20 
周飞舟 （北京大学） 

土地征收和开发中的地方政府行为 

15：20—16：00 讨论  

16：00—16：15 茶歇 

16：15—17：00 总结讨论与出版计划 
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主持人：王汉生、刘平、Frank Pieke 

18：00—19：00 晚餐    地点：辽宁大厦一楼西餐厅 
 

Programme 
6 December 

07:00-08:00 Breadfast     Place：the Buffet Dining Hall on the First Floor, Liaoning Dasha 

08:30-10:10 

Panel 4: Negotiating the Boundary Between the Party-State and Society        
Place:Hall on the Fifth Floor, Liaoning Dasha 
Chair: Wang Ning（Sun Yat-sen University）   
Commentator: Andrew Walder（Stanford University） 

08:30-08:50 
Anna Boermel（Cambridge University） 
The Elderly and the (Un)caring State 

08:50-09:10 
Fernanda Pirie（University of Oxford） 
In Search of the Chinese State in Eastern Tibet  

09:10-09:30 
Xiang Biao（University of Oxford） 
"You Have to Rely on Yourself … and the State!" 

09:30-10:00 Discussion 
10:00-10:10 Tea and coffee break   

10:10-12:00 

Panel 5: Rethinking the Party-State    
Place:Hall on the Fifth Floor, Liaoning Dasha 
Chair: Sun Liping（Tsinghua University） 
Discussant: Vivienne Shue（University of Oxford） 

10:10-10:30 Wang Ning (Sun Yat-sen University) 
Starting with the Easiest: Minimum Resistance and the Path of State Policies 

10:30-10:50 Chen Yingfang(East China Normal University) 
Social Movements and the Underlying Logic of the Changes in the State-Society Relations 

10:50-11:10 
Li Renqing（The Chinese Academy of Sciences）  
Political Development and Systemic Transformation of China after the Reforms: An 
Investigation from Different Viewpoints and Different Levels 

11:10-11:30 
Maria Csanadi (The Hungarian Academy of Sciences) 
The Metamorphosis of the Communist Party: From Entity to System and from System 
towards an Entity 

11:30-12:00 Discussion 
12:00-13:00 Lunch     Place:the Buffet Dining Hall on the First Floor, Liaoning Dasha  

14:00-17:30 

Panel 6: Reconfiguring Local Government        
Place: Hall on the Fifth Floor, Liaoning Dasha 
Chair: Chen Yingfang (East China Normal University) 
Commentator: Jean Oi (Stanford University) 

14:00-14:20 
Yang Shanhua (Peking University) 
The Positional Dilemmas and Coping Strategies of Township Governments in the Mid-West 
Region in China after the Reform of Taxes and Levies 

14:20-14:40 
Rachel Murphy（University of Oxford）Tao Ran（The Chinese Academy of Sciences） 
The Politics of Fiscal Transfers in a Poor Province in Western China: Central Policies and 
Local Responses 

14:40-15:00 Jing Vivian Zhan (The Chinese University of Hong Kong) 
Decentralizing China: Analysis of Central Strategies in China's Fiscal Reforms 

15:00-15:20 Zhou Feizhou (Peking University) 
The Behaviour of Local Government in Land Appropriation and Development 

15:20-16:00 Discussion  
16:00-16:15 Tea and coffee break 
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16:15-17:00 Concluding discussion and publication plans 
Chair: Wang Hansheng, Liu Ping and Frank Pieke 

18:00-19:00 Dinner       Place:the Buffet Dining Hall on the First Floor, Liaoning Dasha 

沈阳师范大学社会学学院简介 
 

沈阳师范大学社会学学院前身为沈阳师范学院社会学系，创办于1986年，是社会学

重建以来，国内最早组建的十三个社会学系之一。1987年开始招收本科生，1998年取得

硕士学位授予权，现有社会学、社会工作两个本科专业，是辽宁省唯一的具有社会学硕

士学位毕业生的教研机构。 

进入新世纪以来，沈阳师范大学社会学学科进入快速发展阶段。2002年成为辽宁省

省级重点学科，2005年成为辽宁省高校人文社会科学重点研究基地，2007年4月被中共

辽宁省委宣传部确立为辽宁省重点建设骨干学科，2007年9月与沈阳社会科学院合作创

建沈阳社会发展研究所，2007年10月经辽宁省教育厅审批获辽宁省高校创新团队。 

在科研成果上，2002年以来在《中国社会科学》、《社会学研究》、《Social Sciences in 

China》、《新华文摘》、《中国社会科学文摘》等权威学术刊物连续发表高水平学术成果。

2003至2008年，社会学学院教师连续获得7项国家社科基金立项；“十一五”期间，社会

学学院教师共承担了40余项省、市及国际合作课题。 

在研究方向的选择和品牌特色的形成上，多年来本着扬长避短，突出特点，追踪

前沿，力求创新的原则，社会学二级学科点形成了以下四个研究方向：一是发展社会学

的中国研究；二是组织社会学研究；三是文化社会学的东北社会研究；四是应用社会学

的社会职业流动、社会政策和社会问题研究。 

沈阳师范大学的社会学学院已成为东北地区有一定影响的社会学重要教研机构。

为了推动学术交流，近年来采取走出去请进来的方式，开展了国内外多渠道的学术交流。

在走出去方面，近三年共有20余人次参加各种国内外的学术会议。在请进来方面，有计

划地每年邀请4-6名国内外一流学者来我院做学术报告。2006年沈阳师范大学成功承办

了教育部高等学校社会学学科教学指导委员会暨全国社会学系主任联席会议，就“社会

学研究中国化”等专题进行深入研讨。 

本学科点建设的总体目标是：发展学术特色，巩固学术品牌，强化学术团队，使本

学科在科研成果和研究队伍上继续保持省内及东北地区的优势地位，进一步巩固和推进

具有中国特色的社会结构研究，扩大在国内外的影响，为社会学研究中国化做出新的贡

献。 



 6 

The Sociology College of Shenyang Normal University 
 

The predecessor of the School of Sociology in Shenyang Normal University is 

Sociology Department, which was established in 1986.It was one of the 13 earliest sociology 

departments in China. In 1987, the Sociology Department began to enroll undergraduate 

students. In 1998, the school was granted the right to confer Master’s Degree. At present, 

there are two undergraduate specialties including sociology and civil work. The school is the 

only institution conferring Master Degree in sociology in Liaoning Province. 

In this new century, sociology discipline in Shenyang Normal University has come into 

the phase of rapid development. For instance, the discipline became the provincial key 

subject of Liaoning Province in 2002; In 2005 it became the key college humanity research 

basis Liaoning Province. In April 2007, the school was established as the provincial key 

discipline by the Propaganda Department of Liaoning Province. In September 2007, the 

school cooperated with the Shenyang Academy of Social Sciences and researches to create 

the Institute for Social Development. In October 2007, the school was approved to be 

University Innovation Team by the Education Ministry of Liaoning Province. 

In the field of academic research, many high levels of achievements have been published 

on authoritative academic journals since 2002, such as “China Social Science”, “Sociological 

Research”, “Social Sciences in China”, “Xinhua Digest”, “China Social Science Digest” and 

among others. From 2003 to 2008, the school staff obtained seven National Social Science 

Fund projects successively. During the “11th Five-Year Plan” period, professors and teachers 

of Sociology have undertaken more than 40 research provincial and municipal projects as 

well as international cooperation issues.  

 

On choosing the research direction and shaping the characteristics of discipline, the 

School has stuck to such principles as the enhancement of merits and the avoidance of 

weaknesses, highlighting the characteristics, tracing the front, and striving to make 

innovation. There are four research directions in the field of second-level sociology as 

follows: Firstly, the development of sociological studies in China; Secondly, organizing the 

sociological research; Thirdly, the northeast social studies on cultural sociology; Fourthly, the 

research of social occupation flowing, social policy and social problem of the applied 

sociology.  
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The School of Sociology of Shenyang Normal University has become an influential 

research institution on sociology teaching in the Northeast area. For promoting the academic 

exchanges, through the scheme of Getting-Out and Bringing-In, the School of Sociology 

carried out various academic exchanges both at home and abroad. From the aspect of 

Getting-Out, there are more than 20 people participating in domestic and international 

academic conferences in recent three years. From the aspect of Bringing-In, the School of 

Sociology plans to invite 4-6 top scholars to come to our school to give academic report. In 

2006, Shenyang Normal University successfully hosted the National Sociological Dean’s 

Conference sponsored by Committee of University Sociological Teaching Instruction of the 

Ministry of Education on the subject of “the Localization of the Sociological Research in 

China.” 

The overall objectives of the discipline construction are: development: we will develop 

the academic characteristics, consolidate the academic brand, and enhance the academic team, 

so that the subject in the field of scientific achievements and research team can maintain its 

domineering position within the province and Northeast area, further consolidate and promote 

the research of social structure with Chinese characteristics, and expand its influences at 

home and abroad. Thus we can make new contributions for the Sociological research in 

China.  


